
 

 

ACTA – RESUM DE LA PRESENTACIÓ D’ACTUALITZACIÓ SOBRE ELS PREPARATIUS DE 

LA CELEBRACIÓ DE LA COPA AMÈRICA 2024 
 

 

Data: Dimecres, 29 de maig de 2024 

Hora: 17:00h 

Lloc: Fundació Barcelona Capital Nàutica (Moll de Llevant, 1)  

 

Assistència 

Persones ponents: 

• Ignasi Armengol, Fundació Barcelona Capital Nàutica 
 

Persones assistents: 

Entitat / Institució Nom i cognom 

Associació de Veïns de la Barceloneta Carmen Piera 

Associació de Veïns de la Barceloneta Carme Tomàs 

Associació Catalana d'Agències de Viatge Especialitzades 
(ACAVE) 

Martí Sarrate 

Unió d’Eixos Comercials Turístics Barcelona Oberta Núria Paricio 

Unió d’Eixos Comercials Turístics Barcelona Oberta Elvira Garcia 

CCOO Francesc Garcia  

05 Gràcia. Associació de Veïns La Salut, Parc Güell, Sanllehy Maria Solanas 

BSM (Port Olímpic) Olga Cerezo 

Expert/a Carla Izcara (Alba Sud) 

Expert/a Pili Malagarriga 

Sindicatura de Greuges Patricia Mestre 

Grup Municipal  Barcelona en comú Jordi Matas 

Grup Municipal  ERC Eduard Cuscó 

Grup Municipal  VOX Javier Gimeno 

 

Secretaria tècnica: 

• Secretaria CTiC, Rosa Bada 

• Momentumco, Joan Casals 
 

 

Desenvolupament de la sessió 

Benvinguda i context 

Rosa Bada dona la benvinguda a les persones assistents, recorda que fa aproximadament un 

any es va celebrar una sessió per compartir l’estat dels preparatius de la celebració de la Copa 

Amèrica i explica l’objectiu de la sessió és fer un seguiment de com van els preparatius i 

actualitzar la informació compartida fa un any.  

Ignasi Armengol explica què és i qui conforma la Fundació Capital Nàutica, la principal funció 

de la qual, en l’àmbit de la Copa Amèrica, és acompanyar l’entitat organitzadora de 

l’esdeveniment (America’s Cup Events) i facilitar la seva relació amb les diferents administracions 

públiques. En aquest sentit, detalla 3 prioritats: coordinar la introducció dels canvis legislatius 

necessaris per tal que es pugui celebrar la competició, assegurar l’estabilitat pressupostària i, 



 
Consell Municipal Turisme i Ciutat 

Presentació Copa Amèrica 2024 
 

Acta – Resum de la sessió 29/05/24                                 2                                   

sobretot, potenciar, promocionar i desenvolupar el llegat de l’esdeveniment, més enllà de 

l’acceleració en la construcció d’algunes infraestructures que ja estaven previstes. En aquest 

darrer apartat detalla projectes vinculats amb la cultura (cerimònia d’inauguració i exposicions 

sobre el mar i la societat), l’esport (lliga blava, lliga catalana de patins i FoilCat), la sostenibilitat i 

innovació (conferència “La dècada dels oceans, seu permanent de la UNESCO en economia 

blava a Barcelona, descarbonització de les embarcacions d’esbarjo) i l’educació (programes 

educatius). Finalment, recorda que, en el pla purament esportiu, la Copa Amèrica és una 

competició de llarga durada (10 setmanes) però baixa intensitat (2,5 hores 4 dies per setmana), 

de manera que està previst posar en marxa el que s’anomenarà “regata cultural”, consistent en 

un conjunt d’activitats de base cultural impulsades tant des de l’ajuntament com des de la 

Generalitat, per acompanyar a la competició esportiva al llarg del seu desenvolupament i així 

completar l’agenda els matins i tardes al llarg de les setmanes que durarà l’esdeveniment. Posa 

com a exemple, concerts de l’OBC i del Liceu a la platja del Bogatell, o l’exposició de pintura 

blava del MACBA, entre d’altres activitats que tindran lloc al village de la competició o a d’altres 

indrets de la ciutat. 

 

Torn obert de paraula 

Carme Piera pregunta sobre el llegat que quedarà al barri de la Barceloneta, epicentre de 

l’esdeveniment esportiu, que rebrà la pressió de rebre 2 milions de persones al llarg dels 2 mesos 

de competició, afectant així a la vida quotidiana del seu veïnat. Ignasi Armengol admet que el 

llegat s’ha conceptualitzat de forma àmplia a nivell de ciutat, i no només enfocat a la Barceloneta 

i Sant Martí, que són les zones on es desenvoluparan les regates. Tanmateix, posa exemples 

d’impactes positius esperat de cara al propi barri, com són l’arribada del 5G real o la construcció 

de lavabos fixes a certs indrets del barri. També considera que qui més es beneficiarà del projecte 

“lliga blava” serà la ciutadania del barri. Carme Piera valora el retorn esperat pel barri com a 

pobre i escàs, tenint en compte les externalitats que l’esdeveniment suposarà. Carme Tomàs 

considera que el gruix del veïnat del barri no valorarà tant el 5G com les dificultats o incomoditats 

que els suposi l’esdeveniment, especialment pel que fa a la mobilitat. Comparteix l’existència 

d’un sentiment de gran esdeveniment de ciutat però sense impacte real al barri que l’acull. Ignasi 

Armengol explica que el nombre de persones que s’espera que visiti el barri al llarg de la 

competició no s’ha de sumar al turisme ja existent, sinó que són turistes que ja estaran a la ciutat 

i que molts d’ells, igualment s’haurien aproximat al barri a visitar-lo. També respon que des del 

districte de Ciutat Vella s’està treballant molt i amb molta sensibilitat per intentar minimitzar les 

incomoditats, i destaca el reforç previst en el transport públic. Carme Piera posa de relleu 

l’existència d’un important nombre de veïns i veïnes contraris a l’esdeveniment, i destaca la lluita 

de l’associació de veïns i veïnes per mitigar aquests posicionaments contraris. 

Martí Sarrate valora positivament l’esdeveniment com una oportunitat per donar la imatge 

d’esport accessible a tota la població, independentment del poder adquisitiu, i destaca la 

promoció d’activitats nàutiques dins la pròpia ciutat, per bé que considera que fins ara s’ha fet 

poca promoció a nivell local. Ignasi Armengol respon que no s’ha dut a terme promoció 

internacional de l’esdeveniment i que està previst fer un gran esforç comunicatiu per arribar a la 

ciutadania local entre els mesos de juny i juliol. 

Pili Malagarriga pregunta si és la primera vegada que tindrà lloc una regata en categoria 

femenina. Ignasi Armengol respon que, efectivament, en aquest fet Barcelona serà pionera. 

Destaca també que serà la tercera edició en què se celebrarà la regata juvenil. 

Rosa Bada pregunta quin és el millor lloc per veure les regates. Ignasi Armengol respon que 

des del club Atlètic Barceloneta fins a la Mar Bella es veurà molt bé, ja que finalment el camp de 
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regates serà horitzontal i paral·lel a la costa, i destaca el dic de recer del Port Olímpic com l’indret 

amb una millor capacitat de visualització, per bé que recomana combinar experiència en directe 

amb la retransmissió televisiva a través del telèfon mòbil. Finalment, recorda que s’instal·laran 

pantalles gegants a la plaça del mar i a la platja del Bogatell. 

Francesc Garcia pregunta com s’ha previst garantir l’accés de la ciutadania local a les 

oportunitats laborals derivades de l’esdeveniment i quines iniciatives s’han impulsat per 

compensar el CO2 generat. Ignasi Armengol respon que la part ocupacional s’ha treballat des 

de Barcelona Activa, conjuntament amb el districte, a través d’un programa específic, el qual el 

valora molt positivament a nivell de resultats. Detalla també la posada en marxa d’un curs adhoc 

per part de l’institut de nàutica per formar mariners, en el qual només poden participar-hi persones 

desocupades. Explica que ja ha sortit la primera promoció i que tothom ha estat contractat. 

Finalment, destaca la posada en marxa d’un marketplace que posa en relació a  les direccions 

de compra dels equips amb empreses de base local (càterings, taxis, tallers, ...). Pel que fa a 

l’empremta de carboni, accepta que s’ha reaccionat tard ja que d’entrada es va assumir que ho 

gestionaria l’entitat organitzadora. Tanmateix, explica que s’ha elaborat una normativa de 

reciclatge d’aigua per minimitzar la petjada hídrica i que s’elaborarà un estudi d’impacte. 

Maria Solanas pregunta pel retorn econòmic a la ciutat més enllà dels sectors directament 

implicats en la temàtica i demana si dins el llegat hi haurà alguna infraestructura ciutadana. Ignasi 

Armengol respon que hi ha hagut molta inversió del equips en diferents sectors (restauració, ...) 

i que a nivell d’infraestructures, més que plantejar-ne de noves, el que s’ha optat és per reaprofitar 

les existents i accelerar la construcció de les ja previstes. Maria Solanas considera que per molts 

esforços, projectes i bona voluntat que s’hi posi, la nàutica continua essent un esport elitista. 

Olga Cerezo respon que, si bé és cert que fins ara ha estat un esport molt elitista, s’estan 

introduint una sèrie de canvis que el faran més accessible a un important gruix de la societat 

(embarcacions de lloguer, ...). Ignasi Armengol afegeix que un repte important és transformar 

el sector per tal que practicar aquest esport sigui més accessible i no requereixi tanta inversió 

personal. 

Jordi Matas pregunta si la Copa Amèrica produirà afectacions a altres esdeveniments de la 

ciutat. Ignasi Armengol respon que s’intentarà que no. 

Rosa Bada agraeix la presentació i les intervencions efectuades. 

 

 

Sense més intervencions s’aixeca la sessió. 


